

12. German Japanese Sport Science Symposium

Date: October 7-10, 2026

Location: Ludwigsburg University of Education, Germany

“A Changing World: Issues of German-Japanese Sports Science in the Face of Current Challenges”

In 1995, the first German-Japanese Sports Science Symposium was organized at the German Olympic Institute (DOI) in Berlin. To appropriately honor this fruitful 30-year exchange, the 12th German-Japanese Sports Science Symposium will take place from October 7-10, 2026, at the Ludwigsburg University of Education, following the most recent event in 2023 at the Nippon Sports Science University (NSSU) in Tokyo. At that time, the German Society for Sport Science (dvs) and the Japan Society of Physical Education, Health and Sport Sciences (JSPEHSS) agreed to continue the collaboration between the two organizations. The International Council for Sport Science and Physical Education (ICSSPE) will also be involved in the symposium in October 2026.

The conference theme has been deliberately kept broad in order to address all sub-disciplines of sports science and thereby cover the entire spectrum of the field. Presentations can be given in German or English (preferred).

In addition to fostering the international and interdisciplinary academic exchange between Japanese and German sports scientists, the symposium also focuses on building networks and joint scientific projects. Furthermore, it is expected that the symposium will contribute to strengthening the link between German and Japanese sports science and practical actions in both countries. A visit to the Württemberg State Sports Association (WLSB) and the Olympic Training Center (OSP) in Stuttgart will contribute to this.

Organisation Committee: Prof. Dr. Annette R. Hofmann, Prof. Dr. Aiko Möhwalde

Scientific Committee: Prof. Dr. Rouwen Cañal Bruland, Dr. Barbara Halberschmidt, Prof. Dr. Annette R. Hofmann, Prof. Dr. Michael Krüger, Prof. Dr. Aiko Möhwalde, Prof. Dr. Yoshinori Okada, Dr. Kazuyuki Sato, Prof. Bernd Strauss, Prof. Dr. Maïke Tietjens

Individual papers consist of 20-minutes oral presentation. The official languages of the symposium are German and English.

The abstract submission must present:

- Title
- Name, institutional affiliation, and e-mail of the author(s)
- A 250 words (maximum) abstract of the proposed paper

Deadline: July 31, 2026

Abstracts should be send to Prof. Dr. Annette R. Hofmann nettehof@ph-ludwigsburg.de

Conference Costs:

Regular	120€
PhD students	80€
Retired academics	80€

More information about the registration will be provided after the acceptance of the abstract

Included are two lunches, one dinner and the public transportation for the trip to the Olympic Training Center (OSP)

Accommodation: A list with hotels will be provided

The symposium is kindly sponsored by:



Deutsche Gesellschaft der JSPS-Stipendiaten e.V.



Vereinigung
der Freunde
der PH Ludwigsburg

Vereinigung der Freunde der Pädagogischen
Hochschule Ludwigsburg

12. Deutsch-Japanisches Sportwissenschaftliches Symposium

Datum: 7.-10. Oktober 2026

Ort: Pädagogische Hochschule Ludwigsburg

“A Changing World: Issues of German-Japanese Sports Science in the Face of Current Challenges”

Im Jahr 1995 wurde am Deutschen Olympischen Institut (DOI) in Berlin das erste Deutsch-Japanische sportwissenschaftliche Symposium organisiert. Um diesen fruchtbaren 30-jährigen Austausch gebührend zu honorieren, soll vom 7.-10.10.2026 an der Pädagogischen Hochschule Ludwigsburg das 12. Deutsch-Japanische sportwissenschaftliche Symposium stattfinden, nachdem die letzte Veranstaltung 2023 an der Nippon Sports Science University (NSSU) in der japanischen Hauptstadt Tokio durchgeführt wurde. Die Deutsche Vereinigung für Sportwissenschaft (dvs) und die Japan Society of Physical Education, Health and Sport Sciences (JSPEHSS) hatten damals die weitere Zusammenarbeit beider Organisationen beschlossen. Bei der Tagung im Oktober 2026 wird auch der International Council for Sport Science and Physical Education (ICSSPE) beteiligt sein.

Das Tagungsthema ist bewusst offengehalten, da die Veranstaltung alle sportwissenschaftlichen Teildisziplinen ansprechen und damit die gesamte Bandbreite der Sportwissenschaft umfassen soll, aber auch offen für die Kulturwissenschaften ist. Beiträge können in deutscher oder englischer Sprache (bevorzugt) gehalten werden.

Neben dem internationalen und -disziplinären Wissenschaftsaustausch zwischen japanischen und deutschen Sportwissenschaftler:innen geht es auch um die Bildung von Netzwerken und gemeinsamen Forschungsprojekten. Zudem wird erhofft, dass die Tagung einen Beitrag zur Verknüpfung von deutscher und japanischer Sportwissenschaft und praktischem Handeln in beiden Ländern leistet. Hierzu sollen auch Besuche beim Württembergischen Landessportbund (WLSB) und beim Olympiastützpunkt (OSP) in Stuttgart beitragen.

Organisationskomitee: Prof. Dr. Annette R. Hofmann, Prof. Dr. Aiko Möhwald

Wissenschaftskomitee: Prof. Dr. Rouwen Cañal Bruland, Dr. Barbara Halberschmidt, Prof. Dr. Annette R. Hofmann, Prof. Dr. Michael Krüger, Prof. Dr. Aiko Möhwald, Prof. Dr. Yoshinori Okada, Dr. Kazuyuki Sato, Prof. Bernd Strauss, Prof. Dr. Maike Tietjens